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زمین برای ساخت ۳۳ هزار واحد 
مسکونی در کرمانشاه تامین شد

مدیرکل راه و شهرســازی استان کرمانشاه گفت: در 
مرحله اول نهضت ملی مسکن، برای ۳۳ هزار نفر تأمین 
زمین صورت گرفتــه و با آغاز عملیات اجرایی، در حال 
حاضر ۱۹ درصد پیشرفت فیزیکی دارند.  مهرداد آهکی 
مدیرکل راه و شهرســازی استان کرمانشاه در خصوص 
آخرین وضعیت ســاخت نهضت ملی مسکن در استان، 
اظهار کرد: سهم اســتان کرمانشاه از ساخت ۴ میلیون 
مسکن طی ۴ سال در کشور، ۱۲۰ هزار واحد است. وی 
ادامه داد: ۲۰۰ هزار نفر در این راســتا ثبت نام کردند که 
در مرحله اول با شناسایی و پالایش های صورت گرفته، 
در حال حاضر به کمتر از ۵۷ هزار نفر افراد واجدشرایط 
رسیده ایم.مدیرکل راه و شهرسازی استان کرمانشاه در 
رابطه با جانمایی پروژه های نهضت ملی در ســطح شهر 
کرمانشــاه، گفت: پروژه ای بیش از ۱۲ هزار واحدی در 
شمال غربی کرمانشاه در ادامه اراضی جنب بیمارستان 
امــام رضا )ع(، پروژه ۶ هــزار واحدی دولت آباد، ۴ هزار 
واحدی شــمال شــرق کرمانشــاه و پروژه ۷۱۲ واحد 
در نزدیک شــهرک امــام را تعریف کردیــم و در دیگر 
شهرستان ها استان هم در این زمینه فعالیت های ویژه ای 
شروع شده است. وی گفت: در مرحله اول برای ۳۳ هزار 
نفر تأمین زمین صورت گرفته و با آغاز عملیات اجرایی، 
در حال حاضر ۱۹ درصد پیشرفت فیزیکی دارند.آهکی در 
خصوص تأمین زمین، اضافه کرد: طی یک سال گذشته 
۲ هزار و ۹۰۰ هکتار اراضی ملی توســط منابع طبیعی 
به سازمان ملی زمین و مســکن اختصاص داده شده و 
۱۵۷ هکتار اراضی مازاد دستگاه های ادارت دولتی هم در 
اختیار راه و شهرسازی گذاشته شده است.  وی متراژها 
واحدها را از ۸۵ متر تا ۱۱۰ متر اعلام کرد و افزود: متری 
۴ میلیون ۷۰۰ هزار تومان براساس شاخص های تحلیل 
ســه ماه سوم ۱۴۰۰ هزینه ای است که برای واحدها در 
نظر گرفته شــده که برای تأمین هزینه ها ســهم آورده 
متقاضیان و وام بانکی را داریم، در کلانشهر کرمانشاه وام 
۴۰۰ میلیون تومانی و در سایر شهرستان ها ۳۰۰ میلیون 
تومان و پرداختی متقاضیان هم فعلا ۴۰ میلیون تومان 
است.آهکی در پایان خاطرنشان کرد: طرح نهضت ملی 
مسکن طرحی جهادی اســت و باید همه دستگاه های 
اجرایی جهادی پای کار بیایند در تأمین زیرســاخت ها 
رای زنی ها با دستگاه های مربوطه شروع شده تا با پایان 

عملیات عمرانی، تأمین زیرساختی هم پایان یابد.

برای نخستین بار در کشور
احداث »باغ ایران زاد« در اصفهان

اصفهــان – معصومه قاســمی: مدیرعامل 
ســازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان 
گفت: اولین بــاغ »ایران زاد« در کشــور با هدف 
نگهداری و حمایــت از گونه های خاص گیاهی تا 
پایان سال ۱۴۰۲ در اصفهان راه اندازی می شود.

عرفان منش با اعلام این خبر گفت: تفاهم نامه ای 
بین ســازمان پارک ها و فضای ســبز شــهرداری 
اصفهان بــا مرکز تحقیقات آموزش و ترویج جهاد 
کشــاورزی منعقد و مقرر شده است که طی یک 
همکاری دوجانبه، »بــاغ ایران زاد« در زمینی به 
وســعت ۵ هکتــار در اصفهان احداث شــود.او با 
بیان اینکه »ایران زاد« یک باغ اکولوژیکی شــامل 
گونه هــای گیاهی مرتعی و بوم زاد ایران اســت، 
افــزود: از مجمــوع ۸ هــزار و ۳۰۰ گونه گیاهی 
موجود در ایران که به شــکل خــودرو در نواحی 
مختلف و شرایط آب و هوایی گوناگون می رویند، 
حداقل ۲ هزار گونه به عنوان گونه های بومی ایران 
شــناخته می شــوند که به آنها اندمیک یا بوم زاد 
گفته می شود.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شــهرداری اصفهان توضیح داد: تنوع زیستی 
موجود بین گونه های گیاهی اندمیک شامل انواع 
درختــان و درختچه ها )مانند انار- پســته ارس و 
بلــوط(، گونه های علفی دائمــی و دارویی )مریم 
گلی، بابونه، آویشن( و گونه های یک ساله مرتعی 
است.او با بیان اینکه با توجه به شرایط اکولوژیکی 
و توپوگرافی در استان اصفهان، باغ »ایران زاد« به 
مکانی برای آمــوزش و معرفی حداقل ۲۰۰ گونه 
اندمیک در اســتان تبدیل می شود، افزود: مراحل 
اولیه این پروژه شامل نقشه برداری و جانمایی ها، 
امکان ســنجی وضع موجــود و تطابــق نیازها با 
ملزومات پروژه ها در حال بررسی و پیگیری است.

عرفان منش خاطرنشــان کرد: این باغ برای اولین 
بار در ایران و برای ســومین بــار در کل جهان تا 

پایان سال ۱۴۰۲ در اصفهان احداث می شود.

 ۳۳ میلیارد تومان وام مشاغل خانگی
 در کرمانشاه پرداخت شده است

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشاه 
گفت: تا به امروز حدود ۳۳ میلیارد تومان تسهیلات در 
حوزه مشاغل خانگی به متقاضیان پرداخت شده است. 
مختار احمدی، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
کرمانشاه اظهار کرد: براساس قانون ساماندهی مشاغل 
خانگی حدود ۵۱۵ رسته شــغلی در این حوزه تعریف 
شده است. وی ادامه داد:  چهار دستگاه اجرایی، سازمان 
جهاد کشاورزی، سازمان صنعت، معدن و تجارت، سازمان 
میراث فرهنگی و فرهنگ و ارشاد اسلامی مسؤول صدور 
مجوز مشاغل خانگی هستند.مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان کرمانشاه تصریح کرد: بانک مرکزی هم 
از طریق وزارت تعاونف کار  و رفاه اجتماعی هم تسهیلاتی 
بــا کارمزد ۴ درصد را برای مشــاغل  خانگی اختصاص 
می دهد. وی خاطرنشــان کرد: ســال گذشته سهمیه 
استان کرمانشاه ۷۷ میلیارد تومان بود که خوشبختانه 
۱۰۰درصد سهمیه جذب شد.احمدی از افزایش سهمیه 
تسهیلات مشاغل خانگی استان در سال ۱۴۰۱ خبر داد 
و گفت: این مبلغ به ۱۰۳ میلیارد تومان افزایش یافت که 

تا به امروز حدود ۳۳ میلیارد تومان پرداخت شده است.

خبر

گزارشی از نشست سه صاحب نظر درباره اعتراضات؛
نشانه هایی که نادیده گرفته شد

این پژوهشــگر به فقدان یک چشم انداز روشن 
و دقیق و محســوس از آینده ایران اشــاره کرد و 
افزود:»الان هیچ کس نمی داند ایران دقیقا در سال 
آینده از نظر تورم و اشــتغال و ســرمایه گذاری و 
میزان رشد اقتصادی و تعداد گردش گر خارجی و.. 
در کجا قرار خواهد گرفت و این شــاخص ها در ۵ 

سال آینده کجا قرار خواهد گرفت.«
دبیــری مهر با انتقاد از »اولویت های نادرســت 
کشــور در اتخاد سیاســت ها و تخصیص بودجه و 
صرف سرمایه های کشور« گفت:»برای مثال وقتی 
مردم با کمبود نیازهــای اولیه رفاهی مثل تغدیه 
سالم، بهداشت و درمان عمومی ، آموزش و پرورش 
و مسکن و حمل و نقل عمومی مواجهند، از اینکه 
می بینند بودجه های کشور به صدها نهاد و موسسه 
ناکارآمد فرهنگی و عقیدتی با صاحبانی مقرب به 

قدرت تخصیص می یابد دچار خشم می شوند.«
 بی اعتنایی به علوم انسانی

وی ادامه داد:»سیاست بی اعتنایی به علوم انسانی 
و صاحب نظران علوم انســانی و علــوم اجتماعی 
خسارات زیادی به کشــور وارد کرده است. طرح 
کلیشــه نخ نمای غربی بودن علوم انسانی موجب 
شده کشــور و نظام تصمیم سازی و تصمیم گیری 
به علوم انســانی به ویژه شاخه های علوم سیاسی و 
روابط بین الملل، اقتصاد، جامعه شناسی، مدیریت 
و روان شناســی بطور جدی و فصل الخطابی نگاه 
نکنــد و قادر به حل مشــکلات و معضلات ریز و 
درشت خود نباشد و حتی شــوربختانه برخی به 
علوم انسانی و متخصصین نه تنها به عنوان فرصت 
بلکــه بعنوان تهدیــد نگاه می کنند. بــرای مثال 
در واقعه اخیر معدود اســتادان و پژوهشــگرانی 
شــجاعت و امیدی را در خود مشــاهده کردند تا 
با ارایه تحلیل های شــفاف به ایمن سازی و کمک 
بــه کشــور کمک کننــد و اکثرا از ســر ترس یا 
محافظــه کاری و یا بی تفاوتی و نا امیدی ســکوت 
را برای روشــن گری ترجیح داده اند. از سوی دیگر 
برای مثال در اتفاقات اخیر مهر و آبان ۱۴۰۱ چند 
اســتاد و کارشناس علوم سیاسی و جامعه شناسی 
برای تبیین مســاله پیش آمده فراخوانده و از آنها 

مشورت با هداف تصمیم سازی خواسته شد؟«
استاد علوم سیاسی تاکید کرد: »اهمال و سستی 
اجزای حاکمیت در پاســخ عملی و محســوس به 
مطالبــات عمومی به تدریج به خشــم و نارضاینی 
منجر می شود. وجود مشکل و مطالبه و درخواست 
در سیستم های حاکمیتی امری عادی و جهان مشول 
اســت و آنچه کشــورها را از نظر توســعه یافتگی 
متمایز می کند نوع مواجهه با مشــکلات و مطالبات 
و درخواست های عمومی است. بنابر این کسانی که 
جامعــه را راضی و آرام و بی صــدا و بدون اعتراض 
می خواهند، نه جهان را می شناسند نه سیاست را و 
نه الفبای حکم رانی را و دست کم هزار سال با دانش 

جدید و علوم انسانی نوین بیگانه هستند.«
 ادامه فرآیندهای معیوب

دبیــری مهر ادامــه داد: امــا نکتــه کلیدی و 
راهبردی در مساله این است که وقتی این روندها 
و فرآیندهــای معیوب ادامه پیــدا می کند و حل 
نمی شــود و عزم و جدیتی بــرای غلبه و مهار آن 
دیده نمی شــود موجبات خشــم عمومــی فراهم 
می شــود… وقتی مــردم می بیینــد آنجایی که 
اراده حاکمــان متوجه امری اســت همه امکانات 
و منابع برای تحقق آن بســیج می شــود اما برای 
حل مشــکلات روزمره مردم قدم موثری برداشته 
نمی شود این تصور در آنها شکل می گیرد که مهم 
نیستند و مسایل آنها اولویت کشور نیست و ناراضی 
می شــوند. برای مثال تروریســت های شاهچراغ و 
ضاربــان حادثه اکباتان و کمال شــهر در کمتر از 
چند ساعت شناســایی و بازداشــت می شوند اما 
هنوز از شناسایی ضاربان دختران و پسران نوجوان 
مضروب و مجروح وکشته شده در وقایع اخیر هیچ 
خبری نیست در حالی که مقامات رسمی می گویند 
ضاربــان از نیروهای انتظامــی و نظامی و امنیتی 
نبودند و نباید معذوریتی در شناسایی و بازداشت 
و محاکمه آنها باشد.«وی در پایان گفت:»استمرار 
نارضایتی تبدیل به خشــم اجتماعی می شــود و 
نارضایتی نیز ریشــه در سیاســت های نادرست و 
ناکارآمدی در پاسخ به مطالبات مردمی دارد. برای 
کاهــش نارضایتی نیز ناگزیر باید شــجاعت تغییر 
در سیاســت ها را داشــت و نظام خدمت رسانی و 
بوروکراســی کشور را مانند دیگر کشورهای جهان 
چــالاک و مدرن کرد و در ارایــه خدمات به همه 
شــهروندان فارغ از عقاید و باور ها و رنگ و قوم و 

قبیله و جناح سیاسی، قانون مدار رفتار کرد.

ادامه از صفحه اول

با وجود آنکه مســئولان برای احیای سرزمین 
طلای سفید حرف های زیادی برای گفتن دارند 
اما هر ساله با آوار چالش ها و مشکلات مختلف بر 
سر پنبه کاران، به نظر می آید روند احیای »طلای 
سفید گلســتان« بیش از پیش به قهقرا می رود.

روزگاری، اقتصاد استان گلستان بر پایه پنبه کاری 
می چرخیــد و عنوان »طلای ســفید« بر تارک 
این اســتان خودنمایی می کرد اما سیاست های 
نادرســت، فقدان حمایت کافــی از پنبه کاران، 
نامناسب بودن وضعیت مکانیزاسیون، هزینه های 
بالای کارگری، کم آبی و خشک سالی، مشکلات 
حوزه بازرگانی و کشت محصولات رقیب ازجمله 
شالی تنها بخشــی از عللی بود که سطح کشت 
پنبه در گلستان را هر روز کاهش داد تا جایی که 
این محصول را از میدان به در کرد.روزی بیش از 
۱۵۰ هزار هکتار از اراضی گلستان زیر کشت پنبه 
می رفت و ۵۵ هزار نفر را مشغول به کار می کرد 
اما به مرور روزگار طلای سفید گلستان به ناخوشی 
رفت و سطح کشت این محصول به کمتر از ۱۰ 
هزار هکتار رســید در ادامه با ورود مســئولان و 
حمایت در حوزه بازار و تجارت، سیستم تعطیل 
پنبه کاری گلستان در مسیر احیاء قرار گرفت تا 
جایی که امروز درنتیجه اقدامات انجام شده سطح 

زیر کشت پنبه به ۲۰ هزار هکتار رسیده است.
 کاهش قیمت شدید پنبه در گلستان

باوجودآنکه مسئولان همیشه از احیای طلای 
سفید سخن می گویند اما حمایت های انجام شده 
چنگــی به دل نمی زند، بــرای مثال درحالی که 
امسال هر کیلوگرم پنبه در ابتدای برداشت حدود 
۲۵ هزار تا ۳۰ هزار تومان به فروش می رفت طی 
هفته های اخیر با کاهش شــدید قیمت همراه 
بوده و همین مســئله پنبه کاران را ناامید کرده 
است.وقتی هرساله چالش ها و مشکلات مختلف 
بر ســر پنبه کاران آوار می شود با این روند چطور 
می توان از آن ها انتظار داشــت تا سال آینده هم 
برای کشــت پنبه پیشقدم شــوند؟  پنبه کاران 
نمی دانند از آشــفته بازار کود و سم گله کند یا از 
آموزش های ضعیف و معیشت در مضیقه باشند 
و یا از نابه ســامانی بخش بازرگانی و ارزانی نرخ 
پنبه شکوه کنند هر چه که هست به نظر می آید 
این روند احیای سرزمین طلای سفید گلستان را 
بیش از پیش به قهقرا می کشاند.یکی از کشاورزان 
گلستانی که در کشــت پنبه ید طولایی دارد با 
اشــاره به چالش هــای پیش روی کشــت این 
محصول به ایسنا، گفت: تقریباً ۲۰ سال است که 
به کشت پنبه مشغول هستم و در هر هکتار حدود 
دو تن محصول برداشت می کنم.عطا لکزایی ادامه 
می دهد؛ متأسفانه در کشت پنبه هزینه ها بالا و 
قیمت خرید پایین اســت، هزینه کارگر و انتقال 
به کارخانه هزینه بر اســت، از سویی کارخانجات 
هم افُت قیمت می زنند، به نظر می رسد با ادامه 
این روند، همین مقدار کشت پنبه نیز در استان 

گلستان برچیده می شود.
 پنبه گلستان دست دلالان است

وی با اشاره به اینکه پنبه دست دلال و واسطه 
است، بیان کرد: دلالان و واسطه ها با کارخانجات 
با هم دور یک میز می نشــینند و یک قیمت را 
تعیین می کنند که معمولاً قیمت تعیین شده به 
ضرر کشاورز تمام می شود.این کشاورز گلستانی از 
کاهش قیمت خرید پنبه در استان گلایه  کرد و 
یادآور شد: متأسفانه درحالی که تا همین چند روز 
گذشته پنبه را آن هم به صورت علی الحساب ۲۵ 

هزار تومــان می خریدند امروز به ۲۳ هزار تومان 
کاهش داده اند، از طرفی هنگام تحویل محصول 
هم کارخانجات افُت می زنند و همین مسئله باز 
میزان هزینه نهایی را کاهش می دهد.یکی دیگر 
از کشاورزان گلستانی هم از خشکسالی و کمبود 
آب گله مند اســت و می افزاید؛ روزی گلستان به 
سرزمین طلای سفید شــهرت داشت و تمامی 
روستاهای حاشیه سد وشمگیر پنبه می کاشتند 
اما اتفاقاتی که در حوزه آب بندانهای غیرمجاز رخ 
داد کشــت پنبه را با چالش مواجه کرده است.

امانقلی هیوه چی ادامه داد: متأسفانه با گسترش 
آب بندان های غیرمجاز، کشت پنبه نیز به مقدار 
شدید کاهش پیدا کرده، از سویی دیگر با وجود 
آنکه در گذشته کیفیت بذرها آنقدر مطلوب نبود 
باز هم میزان تولید پنبه بیشــتر از شرایط فعلی 
بود و این مسئله نشان می دهد خشکسالی هم بر 

میزان تولید پنبه اثر داشته است.
 کشت پنبه به صرفه نیست

وی با بیان اینکه نبود حمایت کافی و بی مهری 
مســئولان موجب شــده تا دیگر انگیزه ای برای 
کشت پنبه نداشته باشیم، یادآور شد: کشت پنبه 
اصلاً به صرفه نیست، بنده کشت گندم را به پنبه 
ترجیح می دهم چراکه دردسرهای کشت پنبه را 
ندارد.علیقلی ایمانی_ دبیر خانه کشاورز گلستان 
در این باره به ایســنا گفت: در سال های گذشته 
قیمت پنبه معقول، منصفانه و خوب بود و به دلیل 
کاهش واردات و تلاطم بازار جهانی، مســئولان 
مــا به بازار داخلی روی آوردند لذا قیمت افزایش 
داشت در همین راستا کشاورزان، سال گذشته را 
مبنای کار خود قرار دادند و انتظار داشتند با وجود 
تورم، قیمت پنبه هم افزایشــی شود لذا سطح 
کشت افزایش یافت.وی ادامه داد: در پنبه، سویا، 
کلزا، جو و ذرت وابسته به بازار جهانی هستیم و 
این تلاطم ها در بازار جهانی نیز بر محصول ما تأثیر 
می گذارد، همیشه به کشاورزان تأکید می کنم که 
مبنای کار را بر قیمت تضمینی بگذارید و اگر این 
قیمت به صرفه بود برای کشت محصول موردنظر 
اقدام کنید، قیمت تضمینی پنبه در سال جاری 
۱۵ هــزار و ۴۰۰ تومان بود که انتظار می رفت با 
وجود تورم و افزایش قیمت ها، این میزان افزایش 

یابد.
 در حال حاضر پنبه در گلستان کمتر از 

20 هزار تومان به فروش می رسد
دبیر خانه کشاورز گلستان بیان کرد: در حال 
حاضر قیمت پنبه به هر کیلوگرم ۲۲ هزار تومان 
آن هم بــا افُت بالا به فروش می رســد در واقع  
قیمت محصول با احتساب افُت محصول به زیر 

۲۰ هزار تومان رسیده است، متأسفانه در سطح 
گلســتان با توجه به بی مهری های انجام شده به 
محصولات کشاورزی در بخش بازرگانی، هر ساله 
ما محصولات را از دست می دهیم همان طور که 
بی مهری ها، استقبال کشاورزان از کلزا را کاهش 
داده اســت.ایمانی با اشاره به اینکه ما واردکننده 
محصولات هستیم و به کاشت تمامی محصولات 
نیاز داریم لذا هر چقدر در استان تولید کنیم نیاز 
کشــور است، گفت: در الگوی کشت سه موضوع 
اعم از نیاز کشور، اقلیم و اقتصاد خانوار کشاورز باید 
موردتوجه باشد، متأسفانه اقتصاد خانوار کشاورز 
مشکل ســاز شده و معیشت کشــاورزان تأمین 
نمی شود.وی با تأکید بر اینکه ما در کشور نیازمند 
محصول پنبه هســتیم و مسئولان باید تدبیری 
بیاندیشــند، متذکر شد: متأســفانه درحالی که 
طی دو هفته شــاهد روند کاهشی قیمت پنبه 
هستیم اما مســئولان اقدامی نمی کنند؟ متولی 
تولید جهاد کشاورزی است و مسئولان ذی ربط 
باید این موضوع را پیگیری می کردند.دبیر خانه 
کشــاورز گلســتان با بیان اینکه بنــده دو بار با 
مجری طرح پنبه کشــور ارتباط برقرار کردم که 
ایشان عنوان کردند باید سازمان جهاد کشاورزی 
گلستان شرایط فعلی را برای وزارتخانه تبیین کند 
تا موضوع با وزیر جهاد کشــاورزی مطرح شود و 
سازمان تعاون روستایی برای خرید توافقی پنبه 
از کشــاورز وارد عمل شود، متأسفانه این مهم تا 
دو روز گذشته هنوز عملیاتی نشده است.ایمانی 
با تأکید بر اینکه اگر خواســتار پایداری در تولید 
هستیم باید حامی کشاورز باشیم والا سال آینده 
به عقب برمی گردیم، افزود: امروز دیگر کارگری 
برای کشاورز اقتصادی نیست و به نظر می رسد 
در برداشت محصول باید از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان استفاده شــود و با توجه به قطعات 
اراضی ما ماشین هایی در ابعاد کوچک طراحی و 
تولید شود تا برای کشاورز به صرفه باشد، همیشه 
که نمی توان از ماشین های غول پیکر با قیمت ۱۰ 
میلیاردی استفاده کرد.وی که معتقد است با ادامه 
این روند در کشت پنبه راه به جایی نخواهیم برد، 
تصریح کرد: چرا باید با واردات پنبه، دلارها را به 
جیب کشــاورزان خارجی بریزیم ولی از کشاورز 
ایرانی حمایت نکنیم؟ اگر از کشــاورزان حمایت 
صورت بگیرد علاوه بر پنبه در ســایر محصولات 
کشاورزی هم می توانیم نیاز خود به خارج از کشور 
را برطرف کنیم.علی موسی خانی_ رئیس اداره 
پنبه و دانه های روغنی جهاد کشاورزی گلستان 
نیز در این باره اظهــار کرد: تاکنون ۲۵ هزار تن 
وش پنبه وارد ۹ پنبه پاک کنی اســتان گلستان 

شــده و حدود ۲۵ هــزار تا ۳۰ هــزار تومان به 
فروش رفته امــا در هفته های اخیر قیمت پنبه 
نزولی شده و استاندار گلستان و دیگر مسئولان 
پیگیر این موضوع هستند که با توجه به کاهش 
شدید قیمت، تعاون روستایی برای خرید پنبه با 
قیمت مناسب وارد عمل شود.وی با بیان اینکه در 
حال حاضر شرایط برای کشت پنبه فراهم است، 
بیان کرد: با توجه به رقم هایی که مرکز تحقیقات 
کشاورزی در محصول پنبه وارد کرده امکان دارد 
در زراعت پاییزه کشاورز را به کشت پنبه ترغیب 

کند لذا پنبه رقیب گندم نیست.
رئیــس اداره پنبــه و دانه هــای روغنی جهاد 
کشاورزی گلستان به هزینه های بالای کارگری در 
محصول پنبه اشاره کرد و یادآور شد: کشت پنبه 
در مناطق دارای خاک حاصلخیز در گلستان به 
دلیل کمبود نیروی کارگری کاهش پیدا کرده و 
بیشتر در مناطق شمالی استان با خاک ضعیف و 
یا لب شور توسعه پیدا کرده حال آنکه این مناطق 
با کمبود شــدید آبی مواجه هســتند، برخی از 
کشاورزان ما با استفاده از ارقام داخلی پنبه ۶ تا ۸ 
تن محصول برداشت کرده اما کشاورزان دیگر به 
دلیل کشت در مناطق خشک و بی آب با کاهش 
محصول مواجه هستند.موسی خانی با بیان اینکه 
با اقتصادی شدن پنبه و رفع مشکلات برداشت، 
کشاورزان مناطق جنوبی استان نیز برای کشت 
پنبه ترغیب می شــوند، یادآور شد: قیمت پنبه 
جهانی است و از اردیبهشــت ماه که کشاورزان، 
کشت را شــروع کردند قیمت پنبه نزولی شده 
و به ۲.۲ دلار رســیده و این مهم موجب شــده 
قیمت گذاری پنبــه در داخل تحت تأثیر قیمت 
جهانی و واردات پنبه قرار گیرد.وی با بیان اینکه 
در حوزه فنی از پنبه کاران گلستانی حمایت شد 
اما بیشترین مشکل پنبه کاران در حوزه بازرگانی 
و خرید است، توضیح داد: اگر کمباین پنبه وارد 
استان گلستان شود بسیاری از پنبه کاران قدیمی 
به کشت این محصول روی می آورند، پنبه نسبت 
به ســایر محصولات هزینه های بالایــی دارد و 
درصورتی که برداشت ماشینی پنبه ترویج شود 

هزینه های پنبه کاهش می یابد.
کوچک بودن اراضی گلســتان مانع   

استفاده از کمباین برداشت پنبه
رئیــس اداره پنبــه و دانه هــای روغنی جهاد 
کشاورزی گلستان اضافه کرد: در کشور کمباین 
برداشت پنبه وجود دارد اما در استان گلستان به 
دلیل کوچک بودن قطعات اراضی کشاورزی، ورود 
کمباین و برداشت ماشینی ممکن نیست از طرفی 
به دلیل قیمت بالای کمباین پنبه تأمین هزینه 

آن برای کشاورز به صرفه نیست.
موسی خانی از کشاورزان خواست در صورت 
امکان محصول خود را مســتقیماً به کارخانه 
تحویل دهند تا از این طریق دســت واسطه ها 
کوتاه شــود و گفت: بایــد زنجیره های جدید 
تعریف و اجرایی شــود تا کشاورزان محصول 
را مســتقیم و بدون واسطه به کارخانه تحویل 
دهند تا سود به کارخانه برگردد؛ ایجاد تعاونی ها 
در محصول پنبه ازجمله این راهکارها است.وی 
اعتقاد دارد؛ سازمان جهاد کشاورزی مشکلات 
فنی بر ســر راه کشــت پنیه را حل کرده اما 
مسائلی اعم از واردات بی رویه، کشت محصول 
رقیب مثل برنج، هزینه بالای برداشــت پنبه و 
غیره ازجمله عللی اســت که انگیزه کشاورزان 

برای کشت این محصول را کاهش داده است.

پنبه همچنان در پیچ وخم بی مهری ها

»طلایسفیدگلستان«بهقهقرامیرود

به گزارش روابط عمومی شــرکت نفت و گاز 
اروندان، ، در سومین روز کنفرانس ملی افزایش 
بهره دهی چاه های نفت و گاز، مهندس عذاری 
اهوازی مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان در 
ارائه ای ظرفیت ها و روش های افزایش بازدهی 

چاه های میادین غرب کارون را تشریح کرد.
مهندس عذاری اهوازی در ابتدای سخنان خود 
ضمن تشکر از ابتکار دکتر خجسته مهر مدیرعامل 
و دکتر زبیدی مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت 
ملی نفت ایران و دانشــگاه صنعتی شــریف در 
برگزاری این کنفرانس، اظهار داشــت: برگزاری 
تخصصی چنین کنفرانس هایی بعنوان یک خلا 
در صنعت نفت وجود داشت و با توجه به اینکه در 
حال حاضر افزایش تولید از چاه های کم بهره یکی 
از دغدغه های اصلی شرکت های نفتی محسوب 
می شود، برگزاری چنین برنامه هایی امید است 
مقدمه همگرایی مراکز دانش بنیان و وحدت رویه 
صنعت نفت در پیشــبرد بیــش از پیش در این 
مسئله باشــد.وی در ادامه تصریح کرد: از اهداف 
چنین کنفرانس هایی آشنایی شرکت های نفتی 
با ظرفیت های شرکت های دانش بنیان و برقراری 
تعامل و همکاری بیــش از پیش هر دو طرف با 
یکدیگر جهت مرتفع سازی و حل مشکلات پیش 

رو است.
عذاری اهوازی با بیان این نکته که شرکت نفت 
و گاز اروندان به عنوان دومین شرکت تولید کننده 
نفت در کشــور در مسیر دانش بنیان شدن قرار 
دارد، افزود: این شــرکت به دلیل مسئولیت بهره 
برداری از میادین مشــترک با کشور عراق دارای 
مسئولیت استراتژیک و مهمی برای کشور است 

و چشــم انداز تولیدی حدود ۹۰۰ هزار بشکه در 
روز تا ســال ۱۴۰۴ را داراست.مدیرعامل شرکت 
نفت و گاز اروندان در ادامه به اهم اقدامات انجام 
شده نگهداشت و افزایش توان تولید میادین غرب 
کارون طی یکسال گذشته اشاره داشت و در این 
خصوص اظهار کرد: در میدان آزادگان جنوبی با 
تعمیر، رفع موانع و احیای ۱۰ حلقه چاه بسته و 
انجام عملیات درون چاهی توسط لوله مغزی سیار 
و دیگر اقدامات توانستیم ۱۸ درصد افزایش تولید 

داشته باشیم که کاملا بی سابقه بوده است.
وی در خصوص میدان آزادگان شمالی نیز افزود 
با اقدام جهت تعمیر و احیاء ۸ حلقه چاه بسته در 
این میدان نیز طی یکسال گذشته شاهد افزایش 
تولید بودیم و با تلاش واحد پژوهش و توسعه این 
شرکت نیز پکیج تصفیه پساب را در این میدان راه 
اندازی و از همان آب تصفیه شده جهت آبیاری و 

توسعه فضای سبز استفاده کردیم.
مهندس عذاری اهــوازی در خصوص میدان 
دارخوین نیز افزود: نفت این میدان از نوع سبک و 
از لحاظ کیفیت بسیار با ارزش بوده و در خصوص 
اقدامات نگهداشت و افزایش تولید، اتمام مطالعات 
و برنامه ریزی و شروع انجام عملیات ترمیمی بر 
روی ۲ حلقه چــاه و بکارگیری لوله های مغزی 
سیار، تزریق حلال و انجام اسیدکاری، آغاز فعالیت 
اجرایی حفاری و تعمیر ۳ حلقه چاه نفت و ۱ حلقه 
چاه دفع پساب، آغاز عملیات اجرایی پروژه احداث 
خطوط لوله جریانی و تاسیسات سطح الارضی ۵ 
حلقه چاه و تعمیرات اساســی در کمپرسورهای 
ردیف های تزریق گاز در این میدان صورت گرفته 
است.وی در خصوص پروژه های پژوهشی شرکت 

اروندان افزود: تفاهم نامه های زیادی را با دانشگاه 
تهران، دانشــگاه صنعت نفت، دانشگاه چمران و 
ارتباط بســیار نزدیک و کاملی با پارک های علم 
و فناوری چه در سطح وزارت نفت و چه در سطح 
استانی داریم و از همکاری با دیگر مراکز پژوهشی 
استقبال کرده و در تلاشیم از تمامی ظرفیت های 
شرکت های دانش بنیان استفاده کنیم.در حاشیه 
این کنفرانس مهندس عذاری اهوازی با اشاره به 
راه اندازی مرکز مدرن و علمی ازدیاد برداشت در 
پایتخت نفت ایــران، اهواز در آینده نزدیک بیان 
داشت: این مرکز حلقه اتصال مراکز دانش بنیان 
با صنعت نفت و گامی کلیدی در ایجاد همگرایی 

در مراکز علمی و دانش بنیان کشور خواهد شد 
و امید است به عنوان ابزاری جهت تبدیل دانش 
و تجربیات کســب شــده به فناوری و استفاده 
صنعتي از توان علمي موجود، کسب دانش فني 
تولید صنعتی محصولات و روش های مدرن و 
انتقال دانش فنی به میادین نفتی جهت افزایش 
ضریب برداشــت از مخازن ایفای نقش کند.این 
کنفرانس ســه روزه که با هدف بررسی چالش 
هــا، راهکارها و فناوری های نوین چاه محور در 
راســتای استفاده از ظرفیت شرکت های دانش 
بنیان در مرکز همایش های کوشک برگزار شده 

بود امروز به کار خود پایان داد،

توسط مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان صورت پذیرفت؛

بررسی ظرفیت های افزایش بازدهی چاه های میادین غرب كارون


